
Prožíváme závěr adventní doby a očekáváme narození Božího Syna. Toho, který se v podobě 
malého dítěte vydává „napospas“ lidem, kteří se o něj musí postarat, věnovat mu svou plnou péči, 
spoluvytvářet s ním „horizontálu“. Aby nás On sám mohl skrze svou „vertikálu“ kříže 
„přitáhnout“ k sobě, obnovil v nás svůj obraz a dal živou naději na dědictví v nebi.   
Přeji vám nemocným i nám všem, z Roku víry postoupit do onoho „celoživotního vzdělávání“ 
našeho Učitele a Pána, abychom jednou společně s Ním, zasedli v „aule“ Božího království a 
radovali se ze svého místa na Jeho hostině. 
Požehnaný adventní čas a milostiplné Vánoce 

  
jáhen Jaromír Bok, nemocniční kaplan 

 
Modlitba k Panně Marii, matce církve a matce naší víry 

Z Encykliky papeže Františka Lumen Fidei (Světlo víry) 
 

Pomoz, Matko, naší víře!  
Otevři naše slyšení Slova, abychom poznali hlas Boží a Jeho volání. Probuď v nás touhu 

následovat Jeho kroky,  
vyjít ze svojí země a přijmout Jeho příslib.  

Pomoz nám, abychom se nechali dotknout Jeho láskou, abychom se jej mohli dotýkat vírou.  
Pomoz nám plně se Mu svěřit, věřit v Jeho lásku, zejména ve chvílích soužení a kříže, když je 

naše víra volána ke zrání.  
Zasévej do naší víry radost Vzkříšeného.  

Připomínej nám, že kdo věří, není nikdy sám.  
Nauč nás dívat se Ježíšovýma očima,  

aby byl světlem na naší cestě.  
A ať toto světlo v nás stále roste, dokud nenadejde onen den, který nezajde a kterým je samotný 

Kristus,  
tvůj Syn, náš Pán! 
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Milí přátelé, Vy všichni, kteří jste upoutáni na lůžko nebo 
Vás s přibývajícím věkem pomalu opouštějí síly, Vy všichni, 
kteří máte jakýmkoliv způsobem účast na Kristově utrpení. 
Chci Vás všechny v tomto požehnaném čase očekávání 
pozdravit a vyjádřit svou připravenost prožívat s Vámi 
všechny Vaše bolesti. Nakonec sám poznávám ordinace 
lékařů, a vím, s jakým napětím člověk očekává sdělení lékaře, 
jak to se mnou vypadá. Někteří z Vás jste si už na svůj stav 
zvykli, protože Vás choroby provázejí celá léta, a uměli jste 



je přijmout právě jako pozvání k účasti na vykoupení tohoto světa. Jste si vědomi, že svou 
trpělivostí pomáháte i k proměnám mnohých, kteří zasaženi Vaším utrpením a také i silou, kterou 
čerpáte od Pána, se mohou i obrátit. V adventu tuto výzvu slyšíme často: obraťte se a změňte 
smýšlení. Vy tomu můžete pomoci. Někteří z Vás se  teprve vyrovnávají s novou situací, do které 
Vás nemoc posunula. Chci Vás ujistit, že církev, tedy celé společenství věřících, se vytrvale modlí 
i za uzdravení nemocných, takže nejste na to sami. Pokud jste tak ještě neučinili a Vaše nemoc je 
vážnější, „ zavolejte si představené církevní obce a ti ať se nad Vámi modlí. Modlitba spojená 
s vírou zachrání nemocného a Pán ho pozdvihne“ (Jk 5,14 - 15). Skrze svátost nemocných se nám 
totiž opravdu dostává velké síly od našeho Boha. Jak vidíte, i marodění a nemoci mohou mít svou 
radostnější stránku. Pán je s námi a stále k nám přichází – ve svém Slově a především 
v Eucharistii. Přijímejte Pána, jak jen je to možné. Tím totiž daleko víc vynikne, co je pro člověka 
úplně bytostné – očekávání příchodu našeho Pána. A na příchod někoho „dobrého, milého a 
sladkého“ (jak zpíváme v písni č. 840 v Kancionálu) se člověk přece těší. Přeji Vám opravdu 
velké očekávání, velké těšení a pak velkou radost z poznání Toho, který nás miluje i v našich 
bolestech – možná právě proto o to víc, neboť sám utrpení prožil „pro nás a pro naši spásu“. 
Milost a pokoj našeho Pána ať je s Vámi 
 
+ František V. Lobkowicz 

Světlo, které je třeba objevit 
Z Encykliky papeže Františka Lumen Fidei (Světlo víry) 

Je tedy nezbytné znovu objevit povahu světla, jež je vlastní víře, protože, zhasne-li tento jeho 
plamen, pak všechna ostatní světla ztratí svůj jas. Světlo víry má totiž jedinečnou povahu, neboť 
dokáže osvěcovat celou lidskou existenci. A protože je to světlo tak mocné, nemůže vycházet z 
nás samotných, ale musí přicházet z původnějšího zdroje. V posledku musí přicházet od Boha. 
Víra se rodí v setkání s živým Bohem, který nás volá a zjevuje nám svoji lásku, která nás 
předchází a na níž můžeme pevně spočinout a stavět život. Přetvořeni touto láskou, obdržíme nové 
oči, zakusíme, že je v ní velký příslib plnosti, a otevře se nám pohled do budoucnosti. Víra, kterou 
dostáváme od Boha jako nadpřirozený dar, jeví se jako světlo na cestu, světlo, jež orientuje naši 
cestu v čase. … Právě o tomto světle víry bych chtěl mluvit, aby rostlo, osvěcovalo přítomnost a 
stalo se nakonec hvězdou ukazující horizonty naší cesty v době, kdy má člověk toto světlo 
obzvláště zapotřebí. 

 
 
 
Slovo nemocničního kaplana 
 
Milovaní nemocní bratři a sestry, 
vy, kteří se možná cítíte vytrženi ze života, z okruhu svých rodin, ze své farnosti, zvláště pokud 
trávíte tento adventní a předvánoční čas v nemocnicích. Snad si připadáte opuštění a neužiteční, 
ale vězte, že nejste ani opuštěni, ani neužiteční, ale povoláni Kristem, stávat se jeho zářivým 
obrazem.   
Když stojíme u vašich postelí, osy našich těl jsou na sebe navzájem kolmé a tvoří výmluvný 
symbol – kříž jako obraz Vykupitele a zároveň obraz lidského utrpení. Vertikálu představujeme 
my, kteří jsme neustále v pohybu. Přicházíme postát u vás, kteří nám svou horizontálou 
připomínáte svět nepohyblivých, slabých a trpících. Těch, kteří se musí nechat obsluhovat a 
mnohé vytrpět. Ale přesto, kolik toho od vás načerpáme, nikdy neodcházíme s prázdnou.  
Ve službě nemocničního kaplana jsem teprve nedávno a o to víc a intenzivněji každé setkání 
prožívám. Pomáhá mi i má vlastní zkušenost nemocného, se všemi obavami a nejistotou možných 



nedobrých prognóz. Tehdy skutečně člověk, který si možná dosud víru nijak zvlášť 
neuvědomoval, postoupí do „vyšších tříd“ školy víry a začne na Pána Boha více spoléhat. Jeho 
„školní pomůckou“, „záchranným lanem“, se stane růženec, jeho „tahákem“ nejrůznější modlitby 
a pasáže z Písma svatého, ve kterých hledá naději a povzbuzení. Pro mě např. to byl text z Listu 
Římanům: „Kdo nás odloučí od lásky Kristovy? Snad soužení nebo úzkost, pronásledování nebo 
hlad, bída, nebezpečí nebo meč? …Jsem jist, že ani smrt ani život, ani andělé ani mocnosti, ani 
přítomnost ani budoucnost, ani žádná moc, ani výšiny ani hlubiny, ani co jiného v celém tvorstvu 
nedokáže nás odloučit od lásky Boží, která je v Kristu Ježíši, našem Pánu.“ (Řím 8,35 n) S jakou 
nedočkavostí pak nemocný očekává kněze či jáhna, který mu přináší eucharistii, aby mu pomohl 
překonat jeho „rozbolavělost“ a pozvedl ho ke Kristu, jediné naději.  
 


